
 ZÁPIS č. 5/1999 (84)  
 z jednání Akademického senátu VUT ze dne 9. března 1999 

 konaného v zasedací místnosti rektora, Kounicova 67a v Brně 
 
Přítomni:  viz presenční listina (celkem 25 senátorů) 

Omluveni:  Hlavenka/FS, Hoffmann/FT 
 
Hosté:   rektor Vavřín, prorektoři Dub, Sáha, kvestor Černý,  

Ing. Smolík, Ing. Zmek 
 
Program byl doplněn o předložení Předpisu pro hospodaření a účtování VUT v Brně 
a v souvislosti s předložením prvního návrhu rozpočtu o informaci rektora Vavřína ve věci 
problematické situace na Fakultě výtvarných umění VUT. Program jednání byl přizpůsoben 
časovým možnostem rektora Vavřína a kvestora Černého. 
 
PROGRAM: 
1.  Kontrola zápisu a úkolů 
2.  Schválení Statutu a Stipendijního řádu VUT 
3.  Diskuse o Pracovním řádu VUT 
4.  Předložení prvního návrhu rozpočtu VUT na rok 1999 
5.  Informace rektora Vavřína o situaci na Fakultě výtvarných umění VUT 
6.  Předpis pro hospodaření a účtování VUT v Brně 
7.  Diskuse k prvnímu návrhu Jednacího a volebního řádu AS VUT 
8.  Různé 
 
Ad 1) Kontrola zápisu a úkolů 
Prof. Balátě požádal o doplnění zápisu z minulého zasedání, ve kterém nebylo dostatečně 
zdůrazněno, že byl vypracován, projednán  a schválen pouze jeden zkušební řád pro všechny 3 
formy studia, tzn. bakalářské, magisterské i doktorské studium. Na přípravě jednání se 
podíleli významně všichni pověření zpravodajové, kteří informovali AS o průběhu a stavu 
předložených vnitřních předpisů. 
 
 
Ad 2) Schválení Statutu a Stipendijního řádu VUT 

Statut VUT 
Prorektor Dub předložil přítomným senátorům písemně „Poslední úpravy statutu po jednání 
na MŠMT dne 26. 2. 1999“. Jednání s. Dr. Koťátkovou na legislativním odboru MŠMT ČR se 
zúčastnili prorektor Dub, Prof. Ondráček a Mgr. Božek. S průběhem jednání ve věci Čl. 17 
statutu seznámil senátory Mgr. Božek, který připravil 4 možné varianty znění uvedeného 
článku. Žádná z těchto variant nebyla MŠMT akceptována. Ministerstvo striktně trvalo na 
uvedení číselného počtu senátorů a opíralo se o přímý záměr zákonodárců, stanovený 
zákonem č. 111/98 Sb. Výsledkem jednání byla dohoda, že ve Statutu VUT bude uvedena 
možnost změny složení AS VUT v končícím funkčním období a ministerstvo přislíbilo, že 
jakákoliv změna čísla bude vždy přeregistrována, neboť není v rozporu se zákonem. Mgr. 
Božek přečetl nové znění Čl.17. Následovala krátká diskuse členů AS VUT, po které bylo 
přistoupeno k hlasování.  
Ing. Zmrzlý vznesl dotaz, kdo souhlasí s poslední úpravou Čl. 17, odst. 3  statutu ve znění:  
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„Počet členů AS VUT je 27. Počet zástupců akademických obcí jednotlivých fakult z řad 
akademických pracovníků a z řad studentů pro následující funkční období stanoví AS VUT po 
projednání s rektorem a s akademickými senáty fakult, při vyhlášení voleb do AS VUT“. 

Hlasování o Bodu č. 4 - Doplnění počtu členů AS VUT v Čl. 17, odst. 3 
Pro - 25 hlasů 
Zdržel se hlasování - 0 hlasů 
Proti - 0 hlasů 
Upravené znění Čl. 17, odst. 3 Statutu VUT bylo jednomyslně schváleno. 
 
Dále senátoři projednávali jednotlivě všechny body předložených posledních úprav Statutu 
VUT a o každém z bodů bylo hlasováno. Zdůvodnění ke každému bodu přednesl prorektor 
Dub. 

Bod č. 1 - Upravený uvozující text 
Hlasování: Pro - jednomyslně schváleno 

Bod č. 2 - Oprava v Čl. 1 - název z r. 1899 
Hlasování:  - jednomyslně schváleno 

Bod č. 3 - Čl. 10, odst. 6 - upřesnění doručování 
Hlasování  - jednomyslně schváleno 

Bod č. 5 - Oprava chyby v Čl. 23, odst. 1 
Hlasování:   - jednomyslně schváleno 

Bod č. 6 - Úpravy v čl. 39 
Hlasování:   - jednomyslně schváleno 

Bod č. 7 - Úprava data schválení AS VUT, platnosti a účinnosti v čl. 47 
Hlasování:   - jednomyslně schváleno 

Bod č. 8 - Doplněn podpis předsedy AS 
Mgr. Božek zdůvodnil v druhém řádku pod jménem předsedy AS text „předseda 
akademického senátu“ a pod jménem rektora VUT text „rektor“. 
Kdo souhlasí s touto změnou - malé "a" akademický senát a pouze "rektor"? 
Hlasování -    - jednomyslně schváleno 

Bod č. 9 - Úprava názvů fakult v příloze č. 5 
Bylo navrženo u všech brněnských fakult (odst. 1 až odst. 7) ve čtvrtém řádku vypustit text „v 
Brně“, u zlínských fakult (odst. 8 a odst. 9) vypustit text „ve Zlíně“ a „v Brně“. 
Hlasování -   - jednomyslně schváleno 
 
Hlasování o schválení Statutu VUT včetně výše uvedených úprav: 
Kdo souhlasí s takto upraveným Statutem VUT? 
 - jednomyslně schváleno. 
UAS 1 
Statut VUT v Brně byl ve své poslední variantě Akademickým senátem VUT přijat a bude 
v této podobě zaregistrován MŠMT ČR. Po zaregistrování obdrží všichni členové AS VUT 
Statut VUT v oficiální vytištěné podobě. 
 
Stipendijní řád VUT 
Poslední znění obdrželi senátoři dne 22. února 1999. V materiálu po konzultaci s právníky 
MŠMT dochází ke změně Čl. 2, odst. 2, jehož poslední znění je: „Rozhodnutí o stipendiích 
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lze studentům do vlastních rukou doručovat přímo na kmenové fakultě nebo poštou. 
Rozhodnutí je doručeno dnem jeho převzetí, dnem odepření zásilku převzít, nebo uplynutím 
tří dnů od jejího uložení na poště. Nepodaří-li se rozhodnutí doručit, je vyvěšeno na úřední 
desce fakulty. Datum jeho vyvěšení je dnem jeho doručení.“ 
 
Hlasování o posledním upraveném znění Stipendijního řádu VUT: 
Kdo souhlasí s návrhem předloženým na minulém zasedání AS VUT, spolu s výše uvedenou 
změnou Čl. 2, odst. 2? 
Pro - 23 hlasů 
Zdržel se hlasování - 2 hlasy 
Proti - 0 

UAS 2 
Akademický senát schválil upravené znění Stipendijního řádu VUT, které bude v této podobě 
zaregistrováno na MŠMT ČR. Po jeho zaregistrování obdrží členové AS VUT jeden výtisk.  
 
Ad 3) Diskuse o Pracovním řádu VUT 
Poslední znění materiálu bylo rozesláno členům AS VUT dne 4. března 1999 E - mailem. 
Informace o průběhu zpracování předloženého materiálu podal kvestor Černý. Poslední znění 
Pracovního řádu je vystaveno na www stránkách. Cíl tohoto předpisu je jasný - precizovat 
podmínky stanovené v předpisech vyšší právní síly a konkretizovat je na podmínky VUT. 
Pracovní řád byl konzultován s právníky VUT i na MŠMT, byl připomínkován na úrovni 
tajemníků fakult a nyní je plně k dispozici k připomínkování Akademickému senátu VUT. 
Ing. Zmrzlý sdělil senátorům, že obdržel dopis od předsedy koordinační rady VOS Ing. Zmeka 
„Připomínky a návrhy koordinační rady VOS k aktuálnímu stavu návrhu celoškolské 
kolektivní smlouvy a vnitřních předpisů VUT“ ze dne 1. 3. 1999, který obsahuje také 
připomínky k Pracovnímu řádu. Tyto připomínky byly zaslány i kvestoru Černému.  
Ing. Zmek konstatoval, že připomínky, které koordinační rada dala v tomto dopise, jsou 
v předloženém materiálu respektovány. 
Prof. Němeček sdělil, že ekonomická komise AS VUT projednala tento Pracovní řád již 
v prosinci 1998. Sporné body, které uvedl Prof. Hlavenka, byly projednány v lednu 1999 a EK 
doporučila tento materiál ke schválení.  
Kvestor Černý sdělil, že bylo třeba vyčkat na schválení Statutu VUT a Pracovní řád 
dopracovat v souladu se schváleným statutem. 

Ing. Kozák navrhl změnu Čl. 2, odst. 5, kterým je definováno sjednávání pracovního poměru 
akademických pracovníků na dobu určitou. Ze zákona není smlouva na dobu určitou 
stanovena, nesouhlasí proto s jejím uvedením v Pracovním řádu VUT. 
Vzhledem k tomu, že se jednalo o návrh závažného charakteru, požádali senátoři o vyjádření 
předkladatelů. Rektor Vavřín sdělil, že předpokládá stanovisko děkanů ponechat v Pracovním 
řádu uzavírání pracovního poměru akademických pracovníků na dobu určitou. Vnitřní předpis 
ale nesmí jít nad zákon, zřejmě dojde ke kompromisnímu řešení. Ing. Zmrzlý požádal rektora 
Vavřína, aby  připravil novou formulaci tohoto článku. 

Mgr. Božek sdělil, že v předloženém materiálu je mnoho terminologických nejasností, navrhl 
aby se sešla legislativní komise, která by jej projednala. Jednání LK se uskuteční v úterý dne 
16. března 1999 v 8.00 hodin v zasedací místnosti rektorátu, I. poschodí. Tohoto jednání se 
zúčastní předseda AS Ing. Zmrzlý,  kvestor Černý a zástupce KOR VOS Ing. Zmek. 

Dále senátoři Mgr. Božek, Ing. Zmrzlý, Doc. Zbořil vznesli svoje připomínky k Pracovnímu 
řádu, které si zaznamenal kvestor Černý. Tyto připomínky budou zapracovány do 
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předloženého návrhu a opravené znění obdrží členové legislativní komise na jednání dne 
16. března 1999. Další připomínky senátorů mohou být zasílány do pátku 12. března 1999 do 
12:00 hodin na sekretariát AS VUT, který je bude dále distribuovat členům legislativní 
komise.  Kvestor zapracuje připomínky LK a předloží AS VUT upravené znění Pracovního 
řádu, které bude projednáno na příštím zasedání AS dne 23. března 1999. 
 
 
Ad 4) Předložení prvního návrhu rozpočtu VUT na rok 1999 
Komentář k předloženému návrhu, který obdrželi senátoři na dnešním zasedání, přednesl 
kvestor Černý. První návrh rozpočtu byl projednán v pondělí 8. března 1999 s děkany fakult.  
Vzhledem ke změně Statutu VUT z příspěvkové organizace na veřejnou vysokou školu 
(v návaznosti na zákon č. 111/98 Sb.) byla na základě smlouvy mezi MŠMT ČR a rektorem 
VUT v Brně poskytnuta VUT neinvestiční dotace, ze které byl sestaven první návrh rozpočtu 
(neinvestiční prostředky). Výchozí hodnota neinvestičních prostředků VUT na rok 1999 činí 
663 186 tis. Kč. 
Pro rok 1999 nebyly stanoveny závazné limity regulace zaměstnanosti. Dotace musí být 
zúčtována se státním rozpočtem do 31. 12. 1999.  
Při zpracování rozpočtu nebyly změněny základní principy a algoritmus rozdělování 
v porovnání s loňským rokem. V rozpočtu byl, kromě každý rok zřizovaných fondů, vytvořen 
Fond propagace a podpory VUT, z něhož bude také hrazeno zabezpečení akcí organizovaných 
ke 100. výročí založení VUT.  Do tohoto fondu počítá VUT, že přibudou příspěvky ze strany 
sponzorů - od firem, které dlouhodobě spolupracují s VUT, jako jsou např. Unistav, Lucent 
Technologies, Průmstav, AutoCont, Pragodata, atd. 
Příspěvek na celoškolská a rektorátní pracoviště je stejný jako v roce 1998. Podobně jako loni 
bylo navrženo přerozdělení mezi vzdělávací a tvůrčí činností v poměru 5:1. 
Byla oddělena suma na dokrytí odpisů, která bude doplněna finančními prostředky získanými 
z pronájmu majetku a nebytových prostor tak, aby byly odpisy pokryty v plném rozsahu. 
Suma na dokrytí odpisů činí:       29 411 tis. Kč. 
Čistý výnos z pronájmu majetku a nebytových prostor,  
který se netýká fakult:       předpoklad asi 15 mil. Kč 
Výnos z finančních transakcí:    předpoklad asi   5 mil. Kč 
Návrh na navýšení (zmírnění tvrdosti algoritmu) u FaVU - o 6,8 %, tedy o částku 716 tis. Kč. 
  
Ing. Zmrzlý poděkoval kvestorovi za přednesený referát a vznesl dotaz, zda senátoři souhlasí 
s tím, aby dnešním dnem začala běžet předkládací lhůta prvního návrh rozpočtu na rok 1999. 
Mgr. Božek upozornil na to, že předložený materiál má formu vyplývající z předchozího 
zákona o VŠ  tj. pouze rozdělení státní dotace a nesplňuje tedy požadavek rozpočtu vysoké 
školy dle zákona č. 111/98 Sb. Rozpočet je třeba zpracovat v souladu s pravidly hospodaření, 
které kvestor předložil na dnešní zasedání AS VUT.  
Prof. Němeček navrhl jednání ekonomické komise, které se bude konat v pondělí 15. března 
ve 12:00 hodin, v prostorách Fakulty podnikatelské, 4. poschodí, místnost č. 401. 
Kvestor Černý upraví návrh rozpočtu po formální stránce a předá jej členům ekonomické 
komise na jednání v pondělí dne 15. března. Materiál bude po jednání ekonomické komise 
dopracován, rozeslán členům AS VUT a bude o něm jednáno na příštím zasedání AS VUT 
dne 23. března 1999. 
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Ad 5) Informace rektora Vavřína o situaci na Fakultě výtvarných umění VUT 
V souvislosti s předložením prvního návrhu rozpočtu upozornil rektor Vavřín AS VUT na 
problematickou situaci FaVU, která se odráží i v hospodářské sféře. Proto při jednání 
o rozpočtu bude nutno tato specifika bedlivě zvážit a eventuálně promítnout do rozpočtu. 
Od doby nástupu do funkce děkana Rullera se začala tato fakulta ubírat jiným směrem, než 
byla její původní koncepce. Děkan Ruller považuje tuto fakultu za naprosto samostatnou 
školu výtvarného umění, která nemá žádné napojení na VUT, což lze dokázat řadou případů. 
Rektor v loňském roce zaslal děkanovi dopis, ve kterém ho upozornil, že existují vážné 
rozpory mezi vedením VUT a děkanem a požádal jej o projednání s vedením fakulty 
a akademickým senátem. Děkan tento dopis pojal osobně a ve vedení fakulty 
a s akademickým senátem tuto záležitost neprojednal. V říjnu 1998 obdržel rektor Vavřín 
zprávu z personálního oddělení, že děkan Ruller přijal na FaVU 14 nových učitelů. Někteří 
učitelé byli přijati pouze na poloviční úvazky a přitom byli ustanoveni vedoucími ateliérů, 12 
z těchto nových učitelů dosud na vysokých školách vůbec neučilo a vedení VUT má 
pochybnosti o kvalitě řízení těchto ateliérů.  
Původní záměr při zřizování fakulty předpokládal Fakultu výtvarných umění, která bude svým 
zaměřením odrážet specifika v příslušnosti na technickou univerzitu. V současné době je 
fakulta směrována svojí výukou na volné moderní umění (paralela AVU Praha). 
Vedení  VUT svolalo společné jednání s kolegiem děkana FaVU. Ani tehdy nebylo řešení 
nalezeno, neboť děkan Ruller, který přislíbil situaci řešit, posléze setrval na své původní linii.  
Jako klíčovou staví rektor otázku, zda chce Fakulta výtvarných umění nadále zůstat ve svazku 
fakult VUT. Po schválení vnitřních předpisů musí VUT do října 1999 stanovit dlouhodobý 
záměr školy, který projednává Vědecká rada, Správní rada a schvaluje jej AS VUT, 
projednává a hodnotí MŠMT ČR. Je otázkou, zda tato fakulta zaujme v dlouhodobém záměru 
svoje místo.  
Zřízení samostatné vysoké školy uměleckého směru by zřejmě nebylo jednoduché. Pokud 
bude fakulta na svém osamostatnění trvat, může být dosaženo vytvoření nové samostatné 
školy až během 10 - 15 let. Při jednání dne 18. listopadu 1998 byly zjištěny problémy v pěti 
základních oblastech: koncepční, pedagogické, finanční, organizační a komunikační. Na 
fakultě je 125 studentů a je zřízeno 14 ateliérů. Způsob současného financování klasických 
oborů na FaVU je nesrovnatelně nižší než financování oborů nového volného umění.  
Dne 27. listopadu 1998 byla předložena problematika FaVU k projednání Vědecké radě VUT, 
která konstatovala, že FaVU se svým zaměřením a svou koncepcí nezačleňuje mezi ostatní 
fakulty VUT. 
Rektor pověřil prorektora pro rozvoj Doc. Sáhu, aby vedl intenzivní jednání s cílem nalézt 
řešení této situace. Závěrečná zpráva k řešení situace na Fakultě výtvarných umění ke dni 
18. 2. 1999, zpracovaná prorektorem Sáhou, byla senátorům předložena na dnešním zasedání 
AS VUT.  
Vedení VUT došlo k závěru, že FaVU pod vedením děkana Rullera je pro VUT 
neperspektivní. Souhlasí s návrhem prorektora Sáhy, uvedeném v závěrečné zprávě, zavést 
nad FaVU kontrolní režim, zejména zavedení účelového financování fakulty.  
Návrh rozpočtu obsahuje dotaci FaVU, aby se kompenzoval její rozpočet alespoň zčásti, 
neboť VUT neobdrželo pro tuto fakultu přidělené finanční prostředky s koeficientem 
uměleckých vysokých škol. Tato dotace je však podmíněna znovuzařazením FaVU mezi 
fakulty školy technického směru.  
Následovala diskuse senátorů k návrhu účelového financování FaVU. Názor Mgr. Božka je, 
že pokud FaVU zůstane statut fakulty, právo rozdělení finančních prostředků má senát této 
fakulty. Tímto nesystémovým opatřením by byla porušena práva fakulty.  
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Na závěr Ing. Zmrzlý konstatoval, že na tomto zasedání rektor Vavřín pouze seznámil 
senátory se situací na FaVU, na příštím zasedání se AS VUT k tomuto problému vrátí. Pokud 
bude AS VUT nucen v této věci udělat rozhodnutí, bude na zasedání  AS VUT přizván také 
děkan Ruller, aby přednesl svoje vyjádření k problematické situaci na FaVU.  
 
 
Ad 6) Předpis pro hospodaření a účtování VUT v Brně 
Materiál byl rozeslán členům AS VUT dne 4. března 1999 E-mailem. Při zpracování 
materiálu se kvestor řídil metodickým pokynem MŠMT ČR.  
Prof. Němeček sdělil, že předpis definuje položky, které jsou předmětem příjmů a výdajů 
a tvoří tím strukturu rozpočtu VUT, který je třeba v návaznosti na něj zpracovat. Připomínky 
a dotazy vznesli Ing. Zmrzlý, Mgr. Božek a Doc. Zbořil. Kvestor Černý připomínky zapracuje 
do předloženého návrhu a materiál bude rozeslán všem členům AS VUT tak, aby mohl být 
projednán na příštím zasedání AS VUT dne 23. března 1999. 
 
Doplnění členů ekonomické komise AS VUT - zastoupení studentů 
Studenti požádali o doplnění ekonomické komise AS VUT z řad studentů, poněvadž 
odstoupením Ing. Kotačky ztratili v této komisi svoje zastoupení. Byl navržen Tomáš 
Tuč/FaVU, který byl AS VUT jednomyslně schválen. 
 
 
Ad 7) Diskuse k prvnímu návrhu Volebního  a jednacího řádu AS VUT 
První návrh materiálu zpracoval Mgr. Božek a předložil jej senátorům na dnešním zasedání 
AS VUT. Členové AS VUT na dnešním zasedání projednali jednotlivé články, ke kterým byly 
vzneseny následující připomínky: 

Čl. 1 Základní ustanovení 
Bez připomínek. 

Čl. 2 Vyhlášení voleb 
Byl vznesen dotaz na ukončení funkčního období současného senátu - funkční období končí 
v listopadu 1999. Bude dáno do přechodných ustanovení nového volebního a jednacího řádu. 

Čl. 3 Organizace voleb 
Odst. 1) Uvést definici volebních obvodů. 
Odst. 2) a 3) se nemění. 
V odst. 4) Druhou větu vypustit a nahradit textem: „Pokyny pro organizaci voleb vydá AS 
VUT při vyhlášení voleb. Podrobné organizační pokyny vydají AS fakult nejpozději 30 dnů 
před konáním voleb“.  

Čl. 4 Seznam voličů 
Zůstává nezměněn. 

Čl. 5 Kandidátní listiny 
Odst. 1) Nové znění: „Sestavení kandidátních listin organizují příslušné obvodní volební 
komise podle organizačních pokynů vydaných AS VUT, které musí zajišťovat, aby:...“ 
Odst. 1, písm. c) Nové znění: „návrhy může podat také orgán fakulty a školy“ 
Odst. 1, písm. e)   se škrtá a bude uveden v organizačních pokynech.  
Hlasování: Kdo je pro vypuštění písm. e) v odst. 1, čl. 5? 
Návrh na vypuštění písm. e) v odst. 1), čl. 5 byl jednomyslně schválen. Tento bod bude 
přesunut do organizačních pokynů. 
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Čl. 6) Hlasování a sčítání hlasů 
Doplnění odst. 1) upřesněním způsobu označování platných hlasů: „Způsob označování 
upraví pokyn“. 
V odst. 2) bude uvedena definice platných hlasů: „Hlasovací lístky s vyznačeným větším 
počtem kandidátů jsou neplatné“.  
Původní odst. 2) se přečíslovává na odst. 3) a v písm. a) se text ... „sečte hlasy“...“ nahrazuje 
textem ...“sečte platné hlasy...“. 

Čl. 7 Výsledky voleb 
Opravit text ...“dle 10 b)...“ textem „...dle čl. 6, odst. 3, písm. b) 

Čl. 8 Organizační struktura 
V odst. 5) přílohy uvedené v odst. 5) a 6) se ruší a příslušná ustanovení budou uvedena v části 
čtvrté (pravidla jednání). 

Ing. Zmrzlý požádal Mgr. Božka, aby Volební a jednací řád AS VUT dopracoval a předložil 
na příští zasedání AS k projednání. 
 
 

Příští zasedání AS VUT se bude konat v úterý dne 23. března 1999 v 8.00 hodin  
v zasedací místnosti rektora VUT v Brně, Kounicova 67a. 

Předběžný program: 
1. Pracovní řád VUT 
2. Pravidla hospodaření VUT 
3. Rozpočet VUT na rok 1999 
4. Volební a jednací řád AS VUT 

 
 
 
 

 
Ing. Simeon Zmrzlý, CSc., v. r. 

                                                                                                          předseda AS VUT v Brně 
 
 
 

 
Zapsala: Jarmila Cardová 


